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ABSTRACT 

This study is entitled Teacher Strategies in Overcoming Difficulties 

Learning Arabic in Class II Students of MI Ma'had Islamy Palembang. The 

purpose of this study is to determine the difficulty of learning Arabic, the teacher's 

efforts in overcoming the difficulty of learning Arabic, and the obstacles faced by 

teachers in overcoming the difficulty of learning Arabic in grade II students of MI 

Ma'had Islamy. This study used qualitative research methods. The source of this 

research data is 1 teacher of Arabic class II, homeroom teacher of class II, Head 

of Madrasah, and 5 students of grade II MI Ma'had Islamy Palembang. Data 

collection techniques use observation, interviews, and documentation. Data 

analysis techniques use Miles and Huberman  analysis techniques: Data reduction, 

data presentation, and conclusions. Test the validity of the data using 

trianggulation of sources, techniques, and time and using reference materials. 

The results of this study are: 1) Difficulties in learning Arabic experienced by 

grade II students of MI Ma'had Islamy Palembang, namely: a) Difficulties in 

pronunciation of mufrodite, b) Difficulties in writing  mufrodite. 2) Teachers' efforts in 

overcoming difficulties in learning Arabic, namely: a) Teachers use direct 

learning strategies to overcome difficulties in reciting mufrodat  in learners. b) 

Teachers use indirect strategies to overcome  difficulties in writing mufrodat  in 

learners. 3) There are obstacles faced by teachers in overcoming learning 

difficulties in students, namely: there are students when learning while playing, 

running, and chatting.  

 

Keywords:  Strategy, Teacher, and Arabic 
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ABSTRAK 

Penelitian ini berjudul Strategi Guru dalam Mengatasi Kesulitan Belajar 

Bahasa Arab Pada Peserta Didik Kelas II MI Ma‟had Islamy Palembang. Tujuan 

dari penelitian ini adalah untuk mengetahui kesulitan belajar Bahasa Arab, upaya 

guru dalam mengatasi kesulitan belajar Bahasa Arab , dan kendala yang dihadapi 

oleh guru dalam mengatasi kesulitan belajar Bahasa Arab pada peserta didik kelas 

II MI Ma‟had Islamy. Penelitian ini menggunakan metode penelitian kualitatif. 

Sumber data penelitian ini yaitu 1 guru mata pelajaran Bahasa Arab kelas II, wali 

kelas II, Kepala Madrasah, dan 5 peserta didik kelas II MI Ma‟had Islamy 

Palembang. Teknik pengumpulan data menggunakan observasi, wawancara, dan 

dokumentasi. Teknik analisis data menggunakan teknik analisis Miles and 

Huberman : Reduksi data, penyajian data, dan penarikan kesimpulan. Uji 

keabsahan data menggunakan trianggulasi sumber, teknik, dan waktu serta 

menggunakan bahan referensi. Hasil dari penelitian ini yaitu : 1) Kesulitan belajar 

Bahasa Arab yang dialami oleh peserta didik kelas II MI Ma‟had Islamy 

Palembang yaitu : a) Kesulitan dalam pelafalan mufrodat,  b) Kesulitan dalam 

menulis mufrodat. 2) Upaya guru dalam mengatasi kesulitan belajar Bahasa Arab 

yaitu : a) Guru menggunakan strategi pembelajaran langsung untuk mengatasi 

kesulitan dalam melafalkan mufrodat pada peserta didik. b) Guru menggunakan 

strategi tidak langsung untuk mengatasi kesulitan dalam menulis mufrodat pada 

peserta didik. 3) Terdapat kendala yang dihadapi guru dalam mengatasi kesulitan 

belajar pada peserta didik, yaitu : terdapat peserta didik saat belajar sambil 

bermain, berlari-lari, dan mengobrol.  

 

Kata Kunci :  Startegi, Guru, dan Bahasa Arab 
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 مستخلص البحث

صعْتاخ ذعلن اللغح العزت٘ح لذٓ طلاب ُذٍ الذراصح تعٌْاى اصرزاذ٘ج٘اخ الوعلن فٖ الرغلة علٔ 

. ُذفد ُذٍ الذراصح إلٔ الرعزف علٔ صعْتح ذعلن by b el P ymh aI d h'aM IMالصف الثاًٖ فٖ 

اللغح العزت٘ح، ّجِْد الوعلن فٖ الرغلة علٔ صعْتح ذعلن اللغح العزت٘ح، ّالوعْلاخ الرٖ ذْاجَ الوعلو٘ي فٖ 

ح لذٓ طلاب الصف الثاًٖ هي هذرصح هٖ. اصرخذهد ُذٍ الذراصح الرغلة علٔ صعْتح ذعلن اللغح العزت٘

هذرس للغح العزت٘ح هي الصف الثاًٖ ، ّهعلن  1طزق الثحث الٌْعٖ. هصذر ُذٍ الث٘اًاخ الثحث٘ح ُْ 

. el P ymh aI d h'aM IMMI M طلاب هي الصف الثاًٖ  5الصف الثاًٖ ، ّرئ٘ش الوذرصح ، ّ 

لولاحظح ّالوماتلاخ ّالرْث٘ك. ذضرخذم ذمٌ٘اخ ذحل٘ل الث٘اًاخ ذمٌ٘اخ ذحل٘ل ذضرخذم ذمٌ٘اخ جوع الث٘اًاخ ا

: ذمل٘ل الث٘اًاخ ّعزض الث٘اًاخ ّالاصرٌراجاخ. اخرثار صحح الث٘اًاخ تاصرخذام ذثل٘ث ُّْت٘زهاىهاٗلز 

لن اللغح ( الصعْتاخ فٖ ذع1الوصادر ّالرمٌ٘اخ ّالْلد ّاصرخذام الوْاد الوزجع٘ح. ًرائج ُذٍ الذراصح ُٖ: 

، ُّٖ: أ( صعْتاخ  by b el P ymh aI d h'aM IMالعزت٘ح الرٖ ٗعاًٖ هٌِا طلاب الصف الثاًٖ فٖ 

ذذل٘ل صعْتاخ ذعلن اللغح العزت٘ح ُّٖ: أ( ٗضرخذم جِْد الوعلو٘ي فٖ  كراتح فٖ ًطك ، ب( صعْتاخ فٖ 

فٖ الورعلو٘ي. ب(  لوفزّداخ االوعلوْى اصرزاذ٘ج٘اخ الرعلن الوثاشز للرغلة علٔ الصعْتاخ فٖ لزاءج 

( 3الورعلو٘ي. لذٓ  الوفزّداخ صعْتاخ الكراتح  ٗضرخذم الوعلوْى اصرزاذ٘ج٘اخ غ٘ز هثاشزج للرغلة علٔ 

ٌُان هعْلاخ ذْاجَ الوعلو٘ي فٖ الرغلة علٔ صعْتاخ الرعلن لذٓ الطلاب، ُّٖ: ّجْد الطلاب عٌذ الرعلن 

 أثٌاء اللعة ّالجزٕ ّالذردشح. 

 

 الاصرزاذ٘ج٘ح ّالوعلن ّاللغح العزت٘ح: المفتاحية الكلمات 
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